税收学术研究丛集

Academic Study of Taxation Series Book 5

· 税收政策 与宏观经济调控

TAX POLICY AND MACROECONOMIC CONTROL

中国税务学会学术研究委员会 编 Edited by Academic Commission of Chinese Tax Institute

... 中國經濟出版社

Academic Study of Taxation Series Book 5

税收政策与宏观经济调控 TAX POLICY AND MACROECONOMIC CONTROL

中国税务学会学术研究委员会 编 Edited by Academic Commission of Chinese Tax Institute

胸 中國紅猫出版社

图书在版编目(CIP)数据

税收政策与宏观经济调控/中国税务学会学术研究委员会编.一北京:中国税务出版社,2003

(税收学术研究从集:5)

ISBN 7-80117-632-4

I. 税··· Ⅱ. 中··· Ⅲ. 税收管理-财政政策-宏观调控-研究-中国 Ⅳ. F812.422

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2003) 第 106892 号

版权所有·侵权必究

丛 书 名: 税收学术研究丛集 • 5 • 书 名: 税收政策与宏观经济调控

作 者:中国税务学会学术研究委员会 编

特邀编辑: 心容 责任编辑: 黄琳 责任校对: 于 珍 技术设计: 桑崇基

出版发行: 中國紅蕃出版社

北京市宣武区槐柏树后街21号 邮编:100053

http://www.taxph.com E-mail:fxc@taxph.com

电话: (010) 63182980 (发行处)

经 销:各地新华书店

印刷:北京大地印刷厂

规 格: 850×1168 毫米 1/32

印 张: 8.5

字 数: 213000字

版 次: 2003年11月第1版 2003年11月北京第1次印刷

书 号: ISBN 7-80117-632-4/F·554

定 价: 21.00元

税收学术研究丛集

王平武

编委会成员 (按姓氏笔划排列)

董鼎荣

戴子钧

策 划 黄琳

罗力勤

税收政策与宏观经济调控

 主 编
 安体富

 尤克介

岳树民

Academic Study of Taxation Series

Chief Editor

Yang Chong-chun

Wang Ping-wu

Meng Fan-hua

Editors

Wang Ping-wu

Shi En-xiang

An Ti-fu

Du Meng-kun

Li Chang-hai

Yang Chong-chun

Yang Wen-li

Gu Zhi-jie

Zou Xin-xiang

Zhang Jie Zhao Heng

Meng Fan-hua

Weng Rong-hua

Yao Jia-qiang
Dong Ding-rong

Dai Zi-jun

Tactics

Huang Lin

Luo Li-qin

Tax Reform and Economy Control

Chief Editor

An Ti-fu

Yue Shu-min

You Ke-jie

绪 言

《税收学术研究丛集》将分期分批推出中国税务学会学术研究委员会直接承担课题研究的最新成果。

中国税务学会学术研究委员会是学会内部的一个学 术研究组织。遴选了一批富有实践经验、理论造诣较深, 并且热心税收理论和政策研究的省市税务局的老局长、 大学教授,并注意吸收了一些精力充沛,有较强研究能力 的中青年学者、教授参加。其主要任务是:对群众性的专 题调研成果有选择地提炼;二是对一些重大税收理论问 题和紧迫的税收政策问题集中进行研究。学术研究委员 会人数不多,但成果颇丰。特别是一批青年同志,大多承 担着税收科研、教学或实务工作的重担,他们深入实际, 思想活跃,精力充沛,知识新,易于接受新鲜事物,具有许 多优势。学术研究委员会每年都根据经济税收发展形势 的要求,确定几个重点调研课题,采取以分散活动为主、 适当集中研讨的方式开展活动。由于各位成员的积极努

力,每年都产生一批理论性和实用性较高的调查报告、政策建议,得到较好评价。

为使更多的学者、专家、实际工作者能够分享中国税务学会学术研究委员会的这些研究成果,决定编辑出版《税收学术研究丛集》,推向社会。我们希冀产生一种互动效果——一方面接受社会各界的检阅,并提供一个更加广泛交流切磋的环境,使我们能够听取税务系统内外专家、学者的宝贵意见,吸收营养、丰富自己;一方面扩大影响,引起各方面都来关注、参与、支持我们的税收研究,把我国的税收理论建设、税收制度建设推上一个新的台阶。

学术研究无国界。未来的世界是个更加开放的世界,我们期望《税收学术研究丛集》也将成为税务界国际交流的一个窗口。

中国税务学会学术研究委员会

Preface

〈Academic Study of Taxation Series〉, it will be published year by year, will introduce the new achievements of studies which was direct responsible by the academic commissioner of China Tax Institute (Here in after response briefly CTI).

Academic Commission of CTI is an academic organ within CTI, it's members include those who were the leaders of different provinces taxation administration bureau before them retired, and some famous professors in different universities and colleges. All of them have good quality on their professional knowledge and great achievements in practice, there are also some young experts and professors with vigorous spirits and good ability for academic researches. The main task of this commission is refine those achievement which were reported by grass-roots and summarized the extracted knowledge into a high level report. They also engaged in the concentrated study focus on some most important tax theoretical and hot problems in the tax science and practice field. The number of the members of CTI are not so many, but every year we can get a fruit of achievements from them, especially those young experts, most of them are very busy on teaching and scientific research task in their position at same time, they still go on-the-spot to investigate the reality with enthusiastic spirits and giving fresh ideals based on their

full of new knowledge advantage. Every year, according to the economy development trend of our country, the academic commission give some core topic for their members, and they study such topic separately, and at the end of such studies a seminar will be taken to exchange their point of view. Base on the active efforts of all members, high level theoretical and useful in practice achievements and policy proposals were reported by them, and won highly appraise.

For benefits more and more scholars, experts, and practical workers to share those achievements work out by the academic commission of CTI, we decided to edit and publish the 〈Academic Study of Taxation Series〉 to contribute to society. We hope it will be examined by the society and take a more open environment for getting more good advise from experts and scholars who worked within or out of taxation field. That will widen the field of vision of us, and attract more people to take care, to attend and to support of our studies, to push the theoretical research and the level of tax system construction of China forward to a new stage.

There is no border for scientific research by scholars in different countries, the world of future may become more wide opening for us. We hope the \(Academic Study of Taxation Series \) shall become a new window using for the persons to communicats each other who are working in the taxation field in different countries.

Academic Commission of China Tax Institute

编辑说明

《税收政策与宏观经济调控》一书,是中国税务学会学术研究委员会《税收政策与宏观经济调控》课题组 2002 年的研究成果。

自1998年我国实施积极财政政策以来,本课题组从不同角度研究了税收政策与宏观经济调控问题,先后出版了《税收负担研究》(中国财经出版社,1999年)、《当前中国税收政策研究》(中国财经出版社,2001年)、《税收负担与深化税制改革》(中国税务出版社,2002年)等著作。本书是对上述问题研究的深化与继续。书中对近几年我国税收超常增长和减税问题,当前世界减税趋势、特点及对我国的启示进行了深入分析;对运用税收政策促进经济结构的调整,包括促进国有经济布局的调整、促进高新技术产业的发展和促进产业组织结构的调整等方面进行了有益的探讨。书中提出的一些观点,在社会上有广泛的影响,对理论研究和实际工作有参考价值。本书汇集

了研究报告和有关专家学者的论文。

本课题组负责人为安体富、高莉。成员有:樊丽明、 尤克介、阮宜胜、梁朋、岳树民、张斌。

《税收政策与宏观经济调控》课题组 2003年10月

Words by Editor

The book, Tax policy and macroeconomic control is the accomplishment achieved by the research team on the issue of the taxation and macroeconomic regulation of academic committee of China Tax Institute.

The research team has studied the question of tax policy and macroeconomic regulation from different aspects since the proactive fiscal policy was brought into effect in 1998. The team has published several books: the Study of Tax Burden (China Financial and Economic Publishing, 1999), the Study of China's Current Tax Policy (China Financial and Economic Publishing, 2001), the Tax Burden and the Deepening of the Tax Reform (China Taxation Publishing, 2002). This Book continues and deepens the research, of the issues mentioned above. In this book deeply analyzed are the issues of China's extraordinary increase in tax revenue in recent years, the present global trend and characteristics of tax relief as well as the significance to China. In addition, the issue of facilitating economic restructuring by the use of tax policy is significantly explored, including facilitating the readjustment of the distribution of state-owned economy, facilitating the development of hi-tech industry and the readjustment of industrial organization structures, etc. Some of the views in the Book have wide influence in society and may be valuable references to both theoretical research and practice. This Book consists of research reports and papers of experts and scholars concerned.

Mr. Antifu and Mrs. Gaoli took charge of the research, and Fanliming, Youkejie, Ruanyisheng, Liangpeng, Yueshumin, Zhangbin also took part in the work.

Tax policy and macroeconomic control'research group October, 2003

目 录

当前税收调控问题的研究报告
中国税务学会学术研究委员会 《税收政策与宏观经济调控》课题组 ⁽ 1)
关于如何看待近几年来我国税收的超常增长和
"减税"争论的几个问题 安体富(33)
新形势下促进消费和鼓励投资的税收政策取向
的思考 宁夏税务学会课题组(54)
促进政府战略目标实现的税收手段分析 岳树民(74)
试析布什政府的"减税法案"和"增加就业法案" 樊丽明(97)
关于中小企业发展与相关税收问题的研究
黑龙江省税务学会(112)
产业组织结构优化与财税体制改革
——以烟草行业为主进行的分析 梁 朋(129)
税收促进高新技术产业发展的国际经验及其借鉴
税收政策在哈尔滨市高科技产业化进程中的效应分析
与对策思考 哈尔滨市税务学会(168)

税收政策支持高新技术产业发展的调查与思考
——关于武汉市东湖高新技术产业发展的调查
武汉市国家税务局课题组(185)
开放中的双赢与财税对策 ····· 上海市税务学会 (201) 上海市税收科研所 (201)
青海经济结构变化分析与西部大开发税收政策建议
"税收政策与宏观经济调控"课题研讨会观点综述(246)

CONTENTS

The research report on the issue of taxation and macroe-
Reseach group on the topic 'issue of tax policy on on the topic 'issue of tax policy and macroeconomic control' of academic (1) commission of China Tax Institute
The issues of how to regard the extraordinary increase
in tax revenue in recent years and the
discussion of tax relief
The analysis of taxation measures to facilitate realizing
governmental strategies
Tax society of Ningxia Autonomous Region (54)
The thought of the perspective of tax policy to encourage
consumption and investment
The analysis of Bush administration's "the Economic Growth and
Tax Relief Reconciliation Act of 2001" and
"the Job Creation and Work Assistance Act of 2002"
Fan Li-ming (97)
The study of the development of medium-small size enterprises
and relevant taxation issues
Tax society of Heilongjiang province (112)
The optimization of the industry structure and the reform of
finance and tax system Liang Peng (129)
The international experience and use for reference of the effect
of taxation on the development of hi-tech industries

····· Ruan yi-sheng Xin Li Wang hai-yan(144)
The analysis of the effect of tax policy on the hi-tech
industrialization process of Harbin City and the
consideration of counter-measures
Tax society of Harbin city(168)
The survey and thought of the supporting effect of tax policy
on the development of hi-tech industry
····· research team of State Tax Bureau of Wuhan city(185)
Mutual benefit and financial and tax policy in opening up
Shanghai Society of Taxation and Shanghai Research Institute of Taxation (201)
The analysis of the change in economic structure in
Qinghai province and the perspective of tax
policy on China Western Developmnet
Guo zi-nan Tang zhong-cai Zhu bao-zhou(221)
The Comprehensive Introduction to the forum on the tax
policy and macroeconomic regulation (246)